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Zwyrtek Hamplová prý není rasistka, ale…
Senátorka Jana Zwyrtek 
Hamplová, která se vyznaču-
je odporem k očkování pro-
ti covidu a účastí na pro-
ruských demonstracích, 
měla pozoruhodný projev 
na půdě Senátu. Prohlásila, 
že by romské děti měly být 
v oddělených třídách. Skan-
dální výrok bohužel rezono-
val v médiích dříve než mezi 
senátory, nakonec ale i Ham-
plová začala ze svých vlast-
ních výroků couvat.

„Ve školství musí být spo-
lečně děti všechny – rom-
ské, české a tak dále. Krás-
ná myšlenka. V reálu nerea-
lizovatelná, protože bychom 
ubližovali těm dětem, které 
nejsou zvyklé na určité etni-

Pokud někdo tvrdí, že pro 
romské děti by měly být 

vyčleněny samostatné třídy, 
jak to prohlásila senátorka 
Jana Zwyrtek Hamplová, 
zavání to kulturou rasismu, 
jakou známe z amerického 
Jihu první poloviny dvacáté-
ho století. Tam na veřejných 
budovách visel nápis „for 
colored only“. Ale proč chodit 
až do Ameriky. Segregované 
třídy pro Romy u nás stále 
existují a nedaří se je odstra-
nit. Paní Hamplová by prý 
chtěla pro romské děti vybu-
dovat „rovné šance do bu-
doucna“. „Není to diskrimi-
nace, je to naopak úplně 
rozumný krok,“ říká. Pokud se 
ovšem zeptáte člověka, který 
na vlastní kůži zažil to, o čem 
paní Hamplová jen plká, zaťu-
ká si na čelo. „Ať se jede podí-

vat do všech ghett a vylouče-
ných lokalit, na ty nezaměst-
nané lidi. Právě to je výsledek 
segregovaného školství deva-
desátých let,“ říká Patrik Ban-
ga, který nedávno vydal kni-
hu s výmluvným názvem 
Skutečná cesta ven. Do školy 
pouze pro Romy chodil jako 
chlapec půl roku a učitelé 
tam prý vůbec neučili. 
V segregované třídě se jim 
těžko dařilo získat pozornost. 
Když se vrátil do normální 
školy, byla to jeho „životní 
výhra“. Dnes je novinář 
a jeho kniha je nominována 
na cenu Magnesia Litera 
za debut roku. Jeho tehdejší 
spolužáci, kteří zůstali 
v romské třídě, dnes plní 
úřady práce, pokud nedo-
padli ještě hůř. To jsou ty 
„rovné šance“. 

Ruské orgány mají dvě 
dobré vlastnosti najed-

nou. Rozhodně neukvapují 
a některé záležitosti šetří 
roky, v jiných jsou rychlí jak 
Felix Dzeržinskij a pachatele 
znají hned. Kdo stál za aten-
tátem na novinářku Annu 
Politkovskou nebo opoziční-
ho politika Borise Němcova, 
dodnes nevíme. Jak šlo 
o výbuch auta Darji Dugino-
vé nebo explozi sádrové 
busty, která v Petěrburgu 
zneživotnila blogera Vladle-
na Tatarského, víme blesko-
vě. Politkovskou zavraždili 
v roce 2006. Pak všelijak sou-
dili různé Čečence, až údajný 

organizátor konečně zemřel 
„na nemoc“ ve vězení v roce 
2017. Němcov byl zastřelen 
v roce 2015. V červenci 2017 
bylo pět lidí odsouzeno 
za jeho nájemnou vraždu, ale 
organizátora neznáme 
dodnes. Z atentátu na Dugi-
novou loni v srpnu ruské úřa-
dy obvinily Ukrajinu. Za výbu-
chem v Sankt Petěrburgu prý 
jsou ukrajinské tajné služby 
a lidé Alexeje Navalného. 
Zatím byla zadržena mladá 
žena Darja Trepová, která 
výbušninu ukrytou v bustě 
přinesla. Zda vědomě, netuší-
me. Orgány už ale znají celé 
spiknutí. Prostě zázrak.  

Skoro všechna média 
v Česku hrají, co se 

týče reformy České pošty, 
na strunu lidového popu-
lismu. Předhánějí se v plá-
či nad zavíranými pobočka-
mi a neštítí se ani citového 
vydírání ukazováním senio-
rů, kteří to budou mít dale-
ko na pobočku. Kuriózní je, 
že se takové ultralevicové 
mánii nevyhýbají ani serióz-
ní média. Deník N přinesl na  
titulní straně alarmující titu-
lek „Z pěti poboček zůsta-
ne jedna.“ Řeč je o Litvínově, 
ale podobnou redukci potka-
jí pobočky v dalších podobně 
velkých městech. 

Naši „seriózní“ noviná-
ři si obvykle nepoloží otáz-
ku, jak je možné, že ještě 
ve 20. letech 21. století máme 

v Litvínově pět poboček poš-
ty. Vždyť je to v době napros-
té proměny komunikačních 
technologií a díky konkuren-
ci v zasílání balíků naprosto 
skandální nehospodárnost. 

Vláda měla v úmyslu zru-
šit na 1000 poboček, nako-
nec jich ruší jen asi 300. Šep-
tá se, že do správného a odů-
vodněného plánu hodili vid-
le lidovci a starostové, kteří 
si myslí, že tím brání své 
voliče. Samozřejmě, že tím 
nezískají, co se týče hlasů, 
vůbec nic.

Hlavním bodem debaty je 
přitom komplexní reforma. 
A zejména privatizace části 
České pošty. Takový náročný 
úkol si vyžaduje vyšší míru 
vládního odhodlání a lepší 
vysvětlení celého záměru.  

Něco nevyšetří v Rusku 
za roky, něco je hned

Reforma pošty 
jako test vlády

SRAB TÝDNE

MARTIN KOLOVRATNÍK
(poslanec ANO)

„Dobré ráno. Tvrdá 
realita ke konci března 23 
k výkonu české ekonomiky: 
před covidem jsme byli 
premianty v EU, dnes 
míříme na poslední místo. 
Tolik ke kvalitě české 
5K vlády změn a hodnot 
a odborníků.“

MLČETI ZLATO

Miroslav Ševčík
(děkan Nf VŠE)

„Pouze o této publikaci informuji tak, 
aby si studenti mohli, v rámci kritic-
kého myšlení, utvořit vlastní názor.“
Ševčík se pro Deník N vymlouval ohledně knihy „Na-
cistické kořeny bruselské EU“, na kterou odkazoval 
v prezentaci studentům. „Ševčík knihu sdílel jako 
něco, s čím souhlasí, jako historické vysvětlení. Tuto 
knihu rozhodně neprezentoval jako dezinformační,“ 
říká jedna ze studentek. Snad se náš bojovník 
nezalekl?

To víte, pane poslanče, řádění 
Babišovy vlády a Putinovy junty 
zaťaly do ekonomiky sekeru hluboko.

JAN JANDOUREK
redaktor Týdeníku FORUM

PAVEL ŠAFR
šéfredaktor Týdeníku FORUM

Separace 
není rovnost
MAREK WOLLNER
redaktor Týdeníku FORUM

Když už to vypadalo, 
že se zapomnělo 
na brněnskou kauzu 
Stoka, objevil se 
před brněnským 
krajským soudem 
jiný případ. Nemá 
zdaleka tak silný 
politický náboj, ale je 
zajímavý tím, že mezi 
obžalovanými je osm 
někdejších policistů. 
Jedním z nich je i Ivo 
Sloup, tchán syna 
exministryně financí 
Aleny Schillerové.

MAREK WOLLNER
redaktor Týdeníku FORUM 

Případ se týká úniků z poli-
cejních spisů. Někteří pod-
nikatelé si podle obža-
loby zajišťovali ochranu 
před policejním stíháním 
a vytvořili síť vazeb, v níž 
byli i lidé sloužící u policie. 
Ti jim měli opatřovat nej-
různější informace, napří-
klad jestli proti nim policie 
nevede nějaké vyšetřová-
ní. Státní zástupce obžalo-
val osm někdejších poli-
cistů, bývalého příslušní-
ka Celní správy a zaměst-
nance Generální inspekce 
bezpečnostních sborů. Ved-
le Ivo Švachuly (dříve ANO), 

místostostarosty na rad-
nici Brno-střed a hlavní-
ho odsouzeného v kau-
ze Stoka, je mezi obžalo-
vanými i brněnský pod-
nikatel iráckého původu 
Saman El-Talabani, rov-
něž známý z korupční 
kauzy Stoka. 

Propletenec vztahů
Jak víme, Stoka v roce 2019 
otřásla protikorupční-
mi hesly Babišova hnutí. 
Korupce na radnici se ode-
hrávala při zadávání veřej-
ných zakázek v letech 
2015 až 2019. Vyhráva-
ly je spřátelené fir-
my a cena se uměle 
navyšovala. Orga-
nizátoři si zpravi-
dla dělili úplat-
ky ve výši 
deseti pro-
cent z ceny 
zakáz-
ky. Kvů-
li zapoje-
ní řady významných čle-
nů hnutí do případu zrušilo 
ANO celou brněnskou orga-
nizaci a vytvořilo ji zno-
vu. Ale ještě předtím, než 
Stoka vyplavala na povrch, 
začala policie rozplétat pří-
pad, který se dotkl i tehdej-

ší ještě poměrně neznámé 
náměstkyně ministra finan-
cí Andreje Babiše – Aleny 
Schillerové, současné hlav-
ní tváře hnutí ANO. Zjisti-
lo se, že mezi obviněnými, 
kteří si měli u policie objed-
návat důležité informa-
ce, byl v roce 2017 i její zeť, 

Zeť místopředsedkyně hnutí ANO se zapletl do kauzy, za kterou stojí před soudem tchán jejího syna 

sponzor brněnské Komety 
a zároveň vlivný člen Babi-
šova hnutí David Rusňák. 

Protikorupčnímu hnu-
tí věnoval sponzorský dar 
za více než jeden milion 
korun. Jeho žena Petra, kte-
rá je dcerou Aleny Schille-
rové, dala straně dalších 

Nebezpečné příbuzenské vztahy Aleny Schillerové

kum. Naopak, možná kdy-
by se udělaly samostatné tří-
dy pro romské děti, vybu-
dujeme jim ty rovné šan-
ce do budoucna,“ prohlásila 
Hamplová během projevu 
v horní komoře parlamentu.

V Senátu se nejprve nedě-
lo nic. Poté si ale jejích slov 
povšimli novináři a uživatelé 
sociálních sítí a neuvěřitel-
né výroky se konečně zača-
ly řešit. „Co dnes v Senátu 
předvedla senátorka Ham-
plová, je čirý rasismus. Ne, 
vlastně čirý ne. Je ušmudlaný 
pokrytectvím, protože sená-
torka JZH se nezdráhá zašti-
ťovat tím, že rasová segre-
gace je pro dobro segregova-
ných. Dětí,“ napsal například 

ministr vnitra Vít Raku-
šan. A s Hamplovou mlu-
vil i předseda Senátu Miloš 
Vystrčil.

Jen o několik dní poz-
ději se senátorka zúčastni-
la diskuse v pořadu Událos-
ti komentáře. Sice se ne -
omluvila, odvaha ji ale zjev-
ně přešla, protože svá vlastní 
slova začala bagatelizovat. 
Uvedla například, že „místo 
romských dětí měla spíš říct 
„děti, které nejsou tak úpl-
ně připravené na první tří-
du“. Samostatné třídy pro 
tyto děti prý nenavrhova-
la, přestože to všichni slyšeli 
a ve stenozáznamu pak četli. 

Vládní zmocněnkyně Klá-
ra Šimáčková Laurenčíková 

výrok senátorky Hamplové 
označila v diskusi za nepřija-
telný. Do kultivované debaty 
o tom, jak má vypadat čes-
ký vzdělávací proces, pod-
le ní nepatří návrh dělit děti 
na ty, které si zaslouží být 
v běžných třídách, a děti, 
které tam nemohou být 
a mají být vzdělávány zvlášť.

     JOHANA HOVORKOVÁ

Zdroj: studie „50 největších příjemců v členských zemích EU ze SZP a Fondu 
soudržnosti“ (květen 2021)
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